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خبر روزنه

رئیس جمهور  خبر  داد
انتقال آب دریای عمان به طبس

ایرنا: رئیس جمهوری در سومین سفر استانی خود  �
به خراســان جنوبی در شــهر طبس گفت: هدف از 
سفرهای استانی بررسی مشکلات و محرومیت های 
استان و تصمیم گیری برای رفع آن با مشارکت مردم 
و مدیران استان است. خداوند ذخایر بسیاری به این 
استان داده که یکی از این ذخایر معادن است. معادن 
از ذخایر ارزشمند این استان است که اگر فعال شود، 
هم مشکل اشــتغال، هم مشکل تولید و رونق تولید 
و هم مســائل اقتصادی حل می شود. ابرایم رئیسی، 
مسئله کشــاورزی را از دیگر موضوعات مهم استان 
عنوان کرد و افزود: به خاطر کمبود نزولات آسمانی 
در این منطقه، کشــاورزی مردم با مشکلاتی مواجه 
شده اســت؛ اما مردم این مناطق نشــان داده اند که 
تهدیدها را به فرصت ها تبدیل می کنند. او همچنین 
گفت: مسئله آب مشکل بسیاری از استان های کشور 
است و این موضوع را در دولت به  صورت ویژه دنبال 
می کنیــم. در این زمینه با راهکارهــای کوتاه مدت و 
بلند مدت از جمله انتقال آب از دریای عمان، اقداماتی 
را در دستور کار قرار داده ایم تا مشکل دسترسی مردم 
به منابع آبی برطرف شــود. رئیس جمهور همچنین 
در بیرجنــد عنــوان کرد: مــرز تهدید نیســت؛ بلکه 
فرصت است و یکی از فرصت های مرز، بهره برداری 
اقتصادی و مبــادلات مرزی ســاکنان در جمهوری 
اســلامی ایران با کشور همسایه است. در استان های 
دیگر هم گفتیم که فعال شــدن بازارچه های مرزی 
می تواند به گسترش صادرات و توسعه آن بینجامد 
که امــر مبارکی اســت؛ همچنین وضــع اقتصادی 
مرزنشینان را سامان می دهد و هم می تواند به امنیت 
مرزها کمک کند. او افزود: فعال شــدن بازارچه های 
مرزی کار بســیار مهمی اســت که در سفر قبلی به 
خراسان جنوبی هم تأکید کردیم موضوع بازارچه ها 
را باید دنبال کنند و مسئولان بعضی اقدامات را انجام 
دادند که در این ســفر هم مورد تأکید قرار می گیرد. 
با وجود اینکه خراســان جنوبی بــا کاهش نزولات 
آســمانی مواجه اســت؛ اما خداوند به این اســتان 
ذخایر باارزشــی داده که یکی از آنها معادن اســت 
و باید اقتصاد اســتان به نحوی اقتصاد معدن باشد 
و در جهــت فعال کردن ظرفیت هــای معطل مانده 
معدنی فعال شود. رئیســی افزود: جزء اولویت های 
این وزارتخانه اصلاح جاده های مواصلاتی و مسائل 
ریلی در مناطق مختلف است که یکی از این مناطق 

خراسان جنوبی و جزء برنامه هاست.
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مجلس در حال تدوین طرحی برای ایجاد وزرای منطقه ای است

ایالتی کردن کشور با بهانه تمرکززدایی
شــرق: عضو کمیســیون امــور داخلی کشــور و شــوراها در مجلس 
شــورای اســلامی از تهیه طرحی به منظور انتخــاب وزرای منطقه ای 
با هــدف تمرکز زدایی و هماهنگــی برای پیگیری مشــکلات برخی از 
اســتان ها در ســطح ملی، خبر داده اســت. طرحی با تقلیدی ضعیف 
از طرح ایالتی شــدن کشور که محســن رضایی سال هاست بر ضرورت 
اجرائی شــدن آن برای برون رفت از مشــکلات اقتصادی تأکید داشــته 
و با هر بــار حضور در انتخابات ریاســت جمهوری از آن حمایت کرده 
اســت. حال که محســن رضایی بالاخره پایش به پاســتور باز شــده، 
به عنوان معــاون اقتصادی رئیس جمهور احتمــال پیگیری برنامه  اش 
برای ایجاد ایالت های اقتصادی قوت گرفته است. در این بین مجلس در 
اقدامی پیش دستانه با تقلیدی ضعیف از ایده محسن رضایی به دنبال 

تمرکز زدایی در اداره اقتصادی کشور است.
ابوالفضل ابوترابی درباره جزئیات طرح انتخاب وزرای منطقه ای و 
آمایش ســرزمینی بیان کرد: ما در این طرح به دنبال این هستیم که در 
هر چند اســتان یک وزیر منطقه ای تعیین شود که مسئول هماهنگی و 
پیگیری برای حل مشــکلات آن چند استان در زمینه های مختلف نظیر 
مســائل آب، محیط زیست و حتی مشــکلاتی که با کشورهای همسایه 

داریم، باشد.
او در ادامــه اظهار کرد: بر اســاس ایــن طرح، وزیــر منطقه ای در 
داخل هیئت وزیــران بوده و از مجلس رأی اعتماد خواهد گرفت. وزیر 
منطقه ای مکلف اســت مشکلات چند اســتانی را که زیر نظر دارد، از 
طریق هیئت وزیران و داخــل مجلس پیگیری کند و هماهنگی لازم را 

برای حل مشکلات منطقه ای انجام دهد.
نماینده مردم نجف آباد در مجلس شورای اسلامی، تصریح کرد: ما 
امروز بعضا به دنبال حل مشکلات ملی برخی از استان ها در کف خیابان 
هستیم؛ در حالی که این مشکلات باید در سطح ملی با برنامه ریزی حل 
شود. هدف از این طرح اداره ایالتی کشور نیست ؛ بلکه هدف این طرح 
تمرکز زدایی اســت. در این طرح بر اساس تجربه های خوب کشورهای 
دیگر بدون ایالتی کردن کشــور، تمرکز زدایی صــورت می گیرد. ابوترابی 
تأکید کرد: اداره ایالتی کشور ابعاد بسیار وسیع تری دارد؛ یعنی هر ایالت 
پلیس، قوه قضائیــه و مجلس جدا دارد؛ در حالی که طرح ما اصلا این 
هدف را دنبال نمی کند. بر اســاس طرح ما یک وزیر منطقه ای داریم که 
با پیشــنهاد رئیس جمهور از مجلس رأی اعتماد می گیرد و حل مشکل 
چند اســتان را دنبــال می کند. این طرح به دنبال تمرکز زدایی اســت و 
برای حل همگون مشــکلات در چندین اســتان وزیر منطقه ای انتخاب 

می شود.
این عضو کمیســیون شــوراها و امور داخلی گفت: این طرح اکنون 
در کارگروهی در کمیســیون در حال بررسی کارشناسی و چکش کاری 

است.
البته این اولین بار نیســت که بحث تغییر مدیریت اقتصادی کشــور 
مطرح می شود. ســال ۹۳ هم زمزمه ایالتی کردن کشــور پیچیده بود. 
خبرگزاری ایرنا به نقل از مصطفی میر ســلیم و در حاشــیه سفر او به 
بیرجند خبری منتشــر کرد مبنی بر اینکه «طرح ایجاد ولایات هم جوار 

در مجمع تشخیص مصلحت نظام در دست بررسی است»؛ طرحی که 
با حضور محسن رضایی در مجمع قابل پیش بینی بود.

طرح مورد اشاره میرسلیم همان اداره منطقه ای کشور بود که باید 
سرنخ آن را از نشست های استانداران کشور در سال ۸۸ گرفت. طرحی 
که به مرور پخته تر شــد تا اینکه آذرماه ۹۲ وزیر کشــور از طرحی خبر 
داد که به موجب آن قرار بود مدیریت استانی، منطقه ای شود؛ طرحی 
که هدف نهایی اش تغییر «شــیوه مدیریت استان ها و شکل گیری نظام 

منطقه ای» است.
دوم تیر مــاه ۹۳ هم خبرگزاری هــا از قول جــواد ناصریان، معاون 
توسعه مدیریت و منابع انســانی وزیر کشور از تقسیم بندی استان های 
کشــور به پنج منطقه خبری منتشر کردند که به سرعت با واکنش های 
منفــی در میــان نمایندگان مجلــس و کاربران شــبکه های اجتماعی 
روبه رو شــد. طرحی که معاون وزیر می گفت مبنای تقســیم بندی آن 
قرار گرفتــن اســتان هایی بود کــه «دارای اشــتراکات و هم جواری» به 
منظــور هم افزایی و تبادل تجربــه بودند؛ اما کاربــران انتقاد اصلی را 
متوجه همین تقســیم بندی می دانســتند. این ایده البته دردسر ساز هم 
شــد. کارت زرد به رحمانی فضلــی، وزیر کشــور، در روزی که او برای 
توضیح درباره اقدام هایش درباره عفاف و حجاب به مجلس رفته بود، 
یک بهانه داشــت؛ عصبانیت نمایندگان از وزیر کشور درباره تقسیمات 
کشــوری؛ موضوعی که حجت الاســلام ابوترابی  که ریاست جلسه آن 
روز مجلس را بر عهده داشــت، به آن اذعان کرد و گفت «خبری راجع 
به تقسیمات کشوری منتشر شده که وزیر به بنده اعلام کرد این خبر به 
طور قطع خلاف اســت و چنین چیزی صحت ندارد». طرح پیشنهادی 
وزارت کشور برای تقســیم بندی استان های کشور بر مبنای پنج منطقه 
به این شکل که منطقه یک «تهران، قزوین، مازندران، سمنان، گلستان، 
البرز و قم»، منطقه دو «اصفهان، فارس، بوشهر، چهار محال وبختیاری، 
هرمــزگان و کهگیلویه و بویراحمد»، منطقه ســه «آذربایجان شــرقی، 
آذربایجــان غربی، اردبیــل، زنجان، گیلان و کردســتان»، منطقه چهار 
«کرمانشاه، ایلام، لرســتان، همدان، مرکزی و خوزستان» و منطقه پنج 
هم شامل «خراسان رضوی، خراسان جنوبی، خراسان شمالی، کرمان، 

یزد و سیستان و بلوچستان» می شدند.
ایــن طرح فدرالی که همــان زمان هم مورد نقد جدی واقع شــد، 

نمونه ای ضعیف شده از طرح محسن رضایی درباره فدرالی اداره کردن 
اســتان ها بود. البته طرح محســن رضایی هم هرگز مــورد توجه قرار 
نگرفتــه اســت و تنها چهره ای که در ســال ۸۸ دربــاره طرح رضایی 
موضع گیری کرد، محمود احمدی نژاد بود که در مناظره با رضایی طرح 

او را برای محیط ایران غیر قابل اجرا خواند.
فدرالیســم، نظامــی بــر مبنــای قواعــد دموکراســی و نهادها و 
سازمان هایی اســت که در آنها قدرت اداره کشــور، بین حکومت های 

ملی و ایالتی یا استانی تقسیم می شود.
محسن رضایی می گفت که طرح او برای ایران فدرالسیم اقتصادی 
اســت و متفاوت از روش هایی است که در پاکستان، هند و روسیه اجرا 
شده است؛ چرا که سیستم مستقر در این کشورها فدرالیسم کامل است؛ 
اما فدرالیسم اقتصادی مد نظر او در جایی اجرا نشده است. تفاوت این 
روش با فدرالیســم کامل هم این بود که رضایی می گفت در این نظریه 
اداره کشور محدود به اقتصاد مبادلات تجاری شده است و امور علمی 

و فناوری.
محســن رضایی کــه در انتخابات ریاســت جمهوری اخیر همچنان 
نامزد انتخابات بود، در توضیح برنامه های اقتصادی خود گفت: یکی از 
راهکارهای برون رفت از شــرایط کنونی، راه اندازی ایالت های اقتصادی 
در دولت من اســت. او با بیان اینکه ۲۰ سال است بر ایجاد ایالت های 
اقتصادی در کشــور تأکید می کنم؛ ولی تا کنون عملی نشــده، افزود: با 
ایجاد ایالت های اقتصادی مردم هر استان می توانند درباره سپرده های 
بانکی خود تصمیم بگیرند و این طور نخواهد بود که مالیات اســتان ها 
به تهران ســرازیر شــود. درباره ایراد قانون اساســی چنین طرح هایی 
هم محســن رضایی گفته اســت: برای اجرا در کوتاه مدت با اختیارات 
رئیس جمهور قابل انجام اســت و رئیس جمهــور می تواند نمایندگان 
تام الاختیــار برای ۹ یا ۱۱ منطقه منصوب کنــد و این نمایندگان مناطق 
را اداره کنند. این موضوع نیاز به فصل جدیدی در اداره کشــور دارد که 

باید رعایت شود.
به گفته رضایی مناطق فدرال اقتصادی به نحوی تشکیل می شوند 
کــه ملاحظات قومی و امنیتی در آن لحاظ می شــود. موضوع دوم این 
اســت که اقتصاد ایران به صورت تقســیم کار اداره شــود. باید توجه 
داشت که هر یك از مناطق دارای منابع طبیعی و مزیت های اقتصادی 
مختلفی از جمله گاز، معدن، منابع، کشــاورزی و... اســت. وابســتگی 
مناطــق به یکدیگر باعث می شــود کــه این مناطق در عیــن اینکه به 
صورت فدرال اداره می شــوند، با یکدیگر در تعامل نیز باشند و هیچ گاه 

از هم جدا نشوند.
حــال او معاون اقتصادی دولت اســت؛ اگرچه دســتش مانند یک 
رئیس جمهور برای پیشــبرد طرح اقتصادی اش باز نیســت؛ اما حداقل 
می توانــد تلاش کند تصمیم نه چندان کارشناســی و دقیق مجلس که 
علاوه بــر هزینه اضافی ایجــاد وزارتخانه جدید دســتاوردی نخواهد 
داشــت، با لایحه ای قوی جایگزین شــود تا راه برون رفت از مشــکلات 
اقتصادی با تصمیم های نه چندان دقیق و تأثیرگذار به چالشی بزرگ تر 

تبدیل نشوند.

همکاری ارتش ایران 
با روسیه و چین

ســرتیپ  � امیر  جــوان:  خبرنــگاران  باشــگاه 
علیرضا شــیخ، معــاون تربیت و آمــوزش ارتش 
جمهوری اســلامی ایران، درباره تبادلات آموزش 
نظامی با کشــورهای دوســت و همســایه گفت: 
در حــوزه تربیت و آمــوزش اصطلاحی داریم که 
در آن می گوییم علم طبقه بنــدی ندارد و هر کجا 
کــه بتوانیم آن را با ســایر کشــورها به اشــتراک 
می گذاریم. البته ســایر کشــورها نیز به این گونه 

عمل می کنند.
وی ادامــه داد: در حــوزه تبــادل دانشــجو با 
سایر کشــورها، ارتش جمهوری اسلامی ایران در 
دافوس ارتش از دانشجویان سایر کشورها میزبانی 
کــرده و دانشــجویانی را هم به خارج از کشــور 

اعزام می کند.
معاون تربیت و آموزش ارتش درباره تبادلات 
علمی و دانشــی بین کشــورهای مختلف گفت: 
تبــادلات دانشــجو در قالــب تفاهم نامه هایــی 
که ما بین کشــورها وجــود دارد، در حــال انجام 
و اجرائی شــدن اســت. کشــورهایی که به ایران 
دانشجو اعزام می کنند، از دانش تاکتیکی و رزمی 
به روز ایران اســلامی که حاصــل تجربیات دفاع 
مقدس و محور مقاومت است، استفاده می کنند. 
اکنون نیز از پنج کشــور در دانشــگاه دافوس آجا 
میزبانی می کنیــم و دانشــجوهایی را هم به این 

کشورها اعزام کرده ایم.
امیر سرتیپ شــیخ در پاسخ به این پرسش که 
آیا قرار اســت تبادلات علمی و دانشــی ارتش از 
ســطح فعلی ارتقا پیدا کرده و با سایر کشورها نیز 
برقرار شــود، اظهار کرد: در حال رایزنی هستیم تا 
بتوانیــم با مذاکره با کشــورهای دیگری این کار را 
انجــام دهیم؛ اما این کار ملاحظاتی دارد و آنها را 
باید در نظر بگیریم. ما برای تعامل و تهاتر دانشجو 
با سایر کشــورها مقرراتی داریم که در حال انجام 

این کار با درنظر گرفتن این مقررات هستیم.
به طــور وســیع در  امســال  ادامــه داد:  وی 
کشــورهای روســیه و چیــن ورود پیــدا کــرده و 
مشارکت در عرصه های مختلف را با این کشورها 
آغــاز کرده ایم. امیدواریــم بتوانیم ایــن کار را در 
عرصه های مختلف توســعه بدهیــم؛ به نحوی 
که هــم آنهــا از دانش نظامــی ایــران بهره مند 
شــوند و هم مــا از دانــش نظامی این کشــورها 

بهره مند شویم.


